



QK1704896

增刊

# 上海城市规划

2017 (增刊备案号311706201701)

主管 上海市规划和国土资源管理局

主办 上海市城市规划设计研究院

中国科技核心期刊

## SHANGHAI URBAN PLANNING REVIEW 精心规划 惠泽千秋

中国学术期刊网络出版总库全文收录 《中国学术期刊影响因子年报》统计源期刊 万方数据——数字化期刊群全文收录 中国核心期刊(遴选)数据库全文收录 美国《乌利希期刊指南》(Ulrich's Periodicals Directory)收录期刊 中国人文社会科学期刊评价报告(AMI)论文数据库收录 中国工程咨询行业十佳报刊

### 上海市城市规划设计研究院专辑



## 目次

### 规划研究

- 1 详规层面海绵城市规划困局探因——以上海海绵城市规划体系在实践中的问题为例 郭羽 丁一 刘龙
- 5 城市规划类微信公众号现状特征与发展趋势研究 据立宁
- 9 上海市南阳路—愚园路独立咖啡馆集聚区研究 王周杨 张宜轩 陈洋 陈星
- 13 上海乡村城镇化制度回顾与展望 武秀梅
- 16 上海2040人口规模与经济目标适配度研究 单瑞琦 楚天舒
- 20 上海空间密度与拥挤程度相关性初探 沈高洁
- 26 基于黄浦区苗江路街道观察的路权分配优化思考 梁英竹 邢星
- 33 新型城镇化背景下的特色小镇建设反思与路径探索——以浙江特色小镇为例 何俊栋
- 38 以与城市功能互动发展为导向的铁路客运枢纽地区交通规划策略 瞿海波
- 43 松江新城发展经验借鉴与战略规划思考 曹宗旺
- 49 文化事件带动下的德国历史城镇旅游复兴——以魏玛为例 关焯

### 技术与方法

- 55 经济普查数据吸附问题研究及其应对思考——以上海市第三次经济普查数据为例 朱春节 苏红娟 王亮
- 60 评估医疗卫生设施基本保障水平的规划研究方法 杜凤姣 黄浦江
- 65 应对资源环境约束的超大城市绿道选线规划方法研究——以上海市为例 高凤姣
- 71 基于GIS和AHP量化分析的城市设计方案评价与比较方法研究——以三林滨江南片区城市设计方案比选为例 瞿奇
- 78 上海市城市现状动态用地数据建库方法初探 宋歌
- 83 城市收缩背景下的消防站布局优化方法研究 刘龙

### 城市更新

- 89 从停车问题看老旧住区更新 张翀 胡晓雨
- 95 上海市存量用地更新制度与政策研究 陶英胜
- 103 共享经济背景下上海苏州河两岸工业用地转型趋势实证研究 韩露菲
- 110 中心城区核心地区停车策略研究——以上海市黄浦区为例 李东屹

### 社区规划

- 115 “混合”还是“混乱”——“明星社区”创智坊规划实施反思 吴秋晴 过甦茜
- 123 社区边界的内涵与开放式社区的边界 张悦文
- 128 上海中心城区非传统公共空间营造模式探讨 陈洋 张宜轩 覃思捷
- 135 从社区菜市场的生活空间实践看存量时代规划转型现实需求 陶栋艳

### 规划实践

- 141 纽约老年友好城市实践及其对上海的启示 田菲
- 148 艺术街区的特征分析及对上海的借鉴意义 陈佳丽
- 154 全球城市背景下轨交站点周边地区发展研究——对上海TOD建设的借鉴 杨郑由
- 160 现代化国际城市定位下乌鲁木齐的建筑风貌管控研究 张威
- 167 “一带一路”背景下临空经济区规划中的城市竞争与合作——以乌鲁木齐临空经济区规划为例 仝昕
- 174 以城市设计导则引导多元开发主体的整体城市设计——以纽约巴特雷公园城为例 徐文烨

#### 本刊启事

1. 作者投稿不得侵犯他人著作权。
2. 本刊所发文章仅代表作者观点。欢迎对本刊所登文章开展学术批评和讨论。
3. 本刊对来稿保留修改权，对所发文章享有中文专有出版权（含数字出版权），请勿一稿多投。如有异议，请事先声明。
4. 本刊文章不得擅自转载。若需转载，必须事先征得本刊编辑部和作者同意。
5. 限于人力和物力，来稿一律不退。敬请作者自留底稿。
6. 读者所订杂志如有装订、印刷质量问题，请与印刷厂联系。

## Contents

## PLANNING RESEARCH

- 1 To Research the Paradox of Sponge City Planning in Detailed Planning: A Case Study of Practical Issues in Shanghai Sponge City Planning System  
GUO Yu, DING Yi, LIU Long
- 5 Current Features and Developing Trend of Urban planning WeChat Official Accounts JU Lining
- 9 Study on Independent Coffee Shops Area in Nanyang Road and Yuyuan East Road in Shanghai WANG Zhouyang, ZHANG Yixuan,  
CHEN Yang, CHEN Xing
- 13 Reflections and Perspective on Shanghai Rural Urbanization System WU Xiumei
- 16 Suitability Evaluation Study of Population Scale and Economic Target in the New Comprehensive Planning of Shanghai 2040 SHAN Ruiqi,  
CHU Tianshu
- 20 A Brief Analysis of the Correlation between Spatial Density and the Extent of Overcrowding in Shanghai SHEN Gaojie
- 26 Reflection on the Optimal Allocation of Right-of-Way Based on the Street-Level Observation on Miaojiang Road in Huangpu District  
LIANG Yingzhu, XING Xing
- 33 Reflection and Path Exploration of Featured Town in New Urbanization: A Case Study of Zhejiang Featured Town HE Jundong
- 38 Traffic Planning Strategy for Railway Station Area Oriented by City Function Interactive Development ZI Haibo
- 43 Thoughts on the Experience and Strategic Planning of Songjiang New Town CAO Zongwang
- 49 Culture Event-led Historic Tourist Town's Revitalization: A Case Study of Weimar GUAN Ye

## TECHNIQUE AND METHOD

- 55 Research on the Problem of Economic Census Data Adsorption: A Case Study of the Third Shanghai Economic Census ZHU Chunjie,  
SU Hongjuan, WANG Liang
- 60 A Planning Method on Assessment of Basic Security of Medical Facilities DU Fengjiao, HUANG Pujiang
- 65 Study on the Planning Method of Greenway Selection for Large Cities with Constraints of Resources and Environment: A Case Study of  
Shanghai GAO Fengjiao
- 71 Evaluation and Comparison of Urban Design Schemes Based on GIS and AHP Quantitative Analysis: A Case Study of Urban Design  
Schemes Comparison of South Sanlin Riverside Area QU Qi
- 78 The Exploration of Urban Current Dynamic-State Land Use Database Construction in Shanghai SONG Ge
- 83 Study on Optimization Method of Fire Station Layout in Shrinking Cities LIU Long

## URBAN RENEWAL

- 89 Urban Renewal in Old Residential Area from Parking Problem ZHANG Chong, HU Xiaoyu
- 95 Research on the System and Policy of Stock Land Renewal in Shanghai TAO Yingsheng
- 103 Research on the Industrial Renewal Trend of the Suzhou River in Shanghai in Sharing Economy Context HAN Lufei
- 110 Research on the Parking Strategy in Core area of Central City: A Case Study of Huangpu District, Shanghai LI Dongyi

## COMMUNITY PLANNING

- 115 Mixed or Out-of-order: The Rethink of the Plan Implementation of Knowledge & Innovation Community WU Qiuqing, GUO Suqian
- 123 The Connotation of Community Boundary and the Boundary of Open Community ZHANG Yuewen
- 128 Making the Untraditional Public Spaces in the Central City of Shanghai CHEN Yang, ZHANG Yixuan, QIN Sijie
- 135 Insight into the Practical Demand of Urban Planning Transition in an Era of Inventory Planning: Viewing from the Daily Life Spatial Practice  
of Food Market TAO Dongyan

## PLANNING PRACTICE

- 141 Age-Friendly City Practice of New York and Its Inspiration to Shanghai TIAN Fei
- 148 The Development of Cultural Community: Practice and Imagination in Shanghai CHEN Jiali
- 154 Research on the Surrounding Development of the Metro Station in the Context of Global City: Reference to the TOD Construction of Shanghai  
YANG Zhengyou
- 160 Research on Urumqi Architectural Style Management under Modern International City Orientation ZHANG Wei
- 167 Urban Competition and Cooperation in the Airport Economic Zone Planning in the Context of the Belt and Road Strategy: A Case Study of  
Urumqi Airport Economic Zone Planning TONG Xin
- 174 Urban Design Guideline Model for Diverse Subjects Block Development: A Case Study of New York Battery Park City XU Wenye

## NOTICE

1. The authors shall not infringe copyright.
2. The articles represent the views of the authors. Comments and academic criticism of any kind are highly appreciated.
3. The editorial department reserves the right of amending the articles and Chinese copyright (including digital copyright). Please do not duplicate submission. If you have any questions, please advance statement.
4. If reprinting is required, agreement from the editorial department and the author is kindly requested.
5. Due to limited human and material resources, contributions will not be sent back.
6. For binding and printing issues, please contact the printing house.



编辑出版:《上海城市规划》编辑部 地址:中国上海铜仁路333号 邮编:200040 电话:021-62473288-2303/2305  
中国标准连续出版物号:ISSN 1673-8985 广告经营许可证号:3100620110001 定价:30.00元  
CN 31-1706/TU

万方数据

ISSN 1673-8985



9 771673 898171